



Université du LUXEMBOURG

LUXEMBOURG



COIMBRA



DUBLIN



LUND



THESSALONIKI



VENICE



GRAZ



HAMBURG



SEVILLA



UTRECHT



LISBON



NOTTINGHAM



EUROPEAN UNION



UNESCO



UNHCHR



HELSINGI YLIOPISTO  
HELSINKI



COPENHAGEN



UPPSALA



National University of Ireland, Galway  
*Ollscoil na hÉireann, Gaillimh*

GALWAY



ATHENS

# EUROPEAN MASTER'S DEGREE IN HUMAN RIGHTS AND DEMOCRATISATION

Academic year 2004/2005

## DIPLÔME DE MASTER EUROPÉEN EN DROITS DE L'HOMME ET DÉMOCRATISATION Année académique 2004/2005

organised by / organisé par



European Inter - University Centre  
for Human Rights and Democratization

with the support of / avec le soutien de



DEUSTO



ESSEX



BRUXELLES



MONTPELLIER



**The European Inter-University Centre  
for Human Rights and Democratisation  
(EIUC)**

**launches a call for applications  
for the academic year 2004/2005**

**of the European Master's Degree  
in Human Rights and Democratisation  
(E.MA)**

The **European Inter-University Centre for Human Rights and Democratisation (EIUC)** was established in Venice on 15 September 2002 with the aim of providing an institutional foundation and autonomous management to the **European Master's Programme in Human Rights and Democratisation**

**(E.MA)** and in order to enable the member universities to jointly develop additional human rights educational programmes. As of January 2004, the EIUC is composed by 23 of the 29 European universities already participating in the European Master's Programme in Human Rights and Democratisation, launched in July 1997.

The European Master's Programme in Human Rights and Democratisation (E.MA) is an intensive one-year academic course to educate professionals in the field of human rights and democratisation and provide its graduates with practical work experience. It is a multi-disciplinary programme that reflects the indivisible links between human rights, democracy, peace and development.

The programme offers an action and policy-oriented approach to learning about international relations, law, philosophy, history, anthropology, political science and sociology. Students have the opportunity to meet and be taught by leading academics, experts and representatives of international organisations (including European Union representatives) while studying in a multi-cultural environment.

The Programme offers a full semester in Venice and a semester in a participating University.

As an example of **European inter-university co-operation**, the European Master's Programme in Human Rights and Democratisation is organised through the joint efforts of the following **participating universities**: *University of Vienna and University of Graz (Austria), Catholic University Leuven and Université Libre de Bruxelles (Belgium), University of Southern Denmark in co-operation with the Danish Centre for Human Rights and University of Copenhagen (Denmark), Åbo Akademi University and University of Helsinki (Finland), Université Robert Schuman, Strasbourg and Université de Montpellier (France), Ruhr-University Bochum and University of Hamburg (Germany), Aristotle University of Thessaloniki and Panteion University, Athens (Greece), University College Dublin - National University of Ireland, Dublin and National University of Ireland, Galway (Ireland), University of Padua and Ca' Foscari*



ema

European Master's Degree  
in Human Rights and Democratisation

*University of Venice (Italy), University of Luxembourg (Luxembourg), Maastricht University and Utrecht University (Netherlands), University of Coimbra and New University of Lisbon (Portugal), University of Deusto, Bilbao and University of Seville (Spain), University of Lund and Uppsala University (Sweden), University of Essex and University of Nottingham (United Kingdom).*

The E.MA is primarily financed through the EIUC by the European Union. The Region of Veneto also provides substantial funding. The E.MA premises are made available and managed by the Municipality of Venice. The E.MA enjoys the collaboration of UNESCO and the United Nations High Commissioner for Human Rights and benefits from the close co-operation of the Council of Europe, the Organisation for Security and Co-operation in Europe, and other international organisations.

The Master's Programme is further enriched by the input given by representatives of non-governmental organisations such as the International Committee of the Red Cross, Human Rights Watch, the International Commission of Jurists, and the International Rehabilitation Council for Torture Victims. All mentioned organisations are members of the E.MA Advisory Board, thus providing their expertise to the E.MA management on a continuous basis.

## CONTENTS OF THE **ema** PROGRAMME

The academic year of the European Master's Programme in Human Rights and Democratisation is divided into **two semesters**: the first semester (September to January) in Venice - The Lido and the second (February to July) in the E.MA participating universities situated in the Member States of the European Union. This part of the programme is conceived as a European exchange, and students are expected to undertake their second semester research in a country other than their own. While being taught during the first semester in law, philosophy, history, political science and anthropology by leading lecturers and experts, students receive substantial training for working as academics or staff in inter-governmental and non-governmental organisations. In this respect the programme emphasises the importance of operational skill-building. Attendance is compulsory.

The Programme, being **multidisciplinary**, begins with preparatory sessions to post-graduate level studies in politics, philosophy, and law. These are followed by lectures, seminars, workshops, tutorials, skill-building sessions, and individual research on the following topics:

## **A. HISTORY, PHILOSOPHY AND POLITICS OF HUMAN RIGHTS AND DEMOCRACY**

1. History of human rights
2. Philosophical perspectives on human rights, universalism vs. relativism, cultural diversity, ethnicity, and religions
3. Models of democracy, international democracy, and good governance
4. International relations, human rights and democratisation
5. Economic globalisation, development and human rights
6. Human rights and peace: International security systems, conflict resolution theories and techniques, human rights in the context of the fight against terrorism

## **B. HUMAN RIGHTS AND HUMANITARIAN LAW**

1. Human rights in international law
2. Civil and political rights
3. Economic, social, and cultural rights
4. The right to development
5. Human rights and target groups (women, children, migrants, workers, refugees, etc.)
6. The rights of indigenous peoples and minorities
7. Humanitarian law and refugee law
8. International criminal law and human rights

## **C. UNIVERSAL AND REGIONAL SYSTEMS FOR THE PROTECTION OF HUMAN RIGHTS**

1. United Nations: Charter and treaty-based mechanisms, UN High Commissioner for Human Rights, specialized agencies (ILO, UNESCO, etc.)
2. Council of Europe: European Convention on Human Rights, European Social Charter, European Convention for the Prevention of Torture, European Framework Convention on National Minorities
3. Organisation for Security and Co-operation in Europe: Comprehensive security model, human rights dimension, Office for Democratic Institutions and Human Rights, High Commissioner on National Minorities
4. European Union: human rights and democracy as basic principles of the EU in its internal and external policies, Charter of Fundamental Rights of the European Union
5. Overview of human rights and international organisations outside Europe such as the Organisation of American States, Organisation of African Unity/African Union, League of Arab States

## **D. HUMAN RIGHTS AND DEMOCRACY IN THE FIELD**

1. Human rights monitoring, fact-finding and reporting
2. Human rights, peace-keeping and peace-building
3. Human rights field operations
4. Electoral observation and assistance
5. Developing local and national institutions for human rights
6. Non-governmental organisations in the field of human rights
7. Advocacy, education, and the role of the media in advancing human rights and democratisation

## **E.MA Field Trip**

The E.MA Programme combines academic and practical training in human rights and democratisation. One part of the first semester is devoted to training. Students will participate in a training field trip aimed at raising awareness of practical challenges related to human rights work in the field. The main purpose is to provide deeper insights into the real tasks, difficulties, and expectations with which human rights officers in the field are faced, and to get a better understanding of the real situation of a post-war country.

The field trip for 2004/2005 is expected to go to Kosovo. It will offer the students a first impression of the international transitional administration in Kosovo led by the UN and NATO, and involving various international organisations, including OSCE and EU. The training week comprises visits both to international organisations and institutions and to local and regional non-governmental organisations. Institutions visited deal with the most essential human rights issues, such as property claims, torture related questions, legal advice, democratic elections, free media, women's and children's rights, and international bodies.

## **Assessment and Degree**

First semester assessment is made by written assignments and end-of-semester written exams. Only successful students are allowed to proceed to second semester courses. During the second semester, students will attend further specialised courses for which they will be assessed according to the hosting university's practices.

After successfully passing exams and completing a Master's thesis, students will be awarded the European Master's Degree in Human Rights and Democratisation jointly conferred by those Universities

of the EIUC/E.MA network that will have ratified the Joint Degree Agreement. As of January 2004, four universities are issuing the European Joint Degree: University of Padua; Ca' Foscari University, Venice; University of Deusto, Bilbao; and Ruhr-University Bochum.

### **E.MA Awarded Theses**

Each year the E.MA Council of Directors selects 5 outstanding theses for the annual publication “E.MA Awarded Theses of the academic year x/y” published in the prestigious “Ricerche” series by Marsilio Editori in Venice (Italy). The theses are selected on the basis of their academic quality, originality, and contribution to the promotion and implementation of human rights and democratic values.

### **E.MA Internship Programme**

In 1998/1999 the E.MA launched, also with the support of the European Union, the E.MA Internship Programme. This Programme provides a 6-month internship in the field of human rights to the 15 students who have achieved the highest results during the academic year.

Internships in inter-governmental, governmental and non-governmental organisations give the selected graduates an opportunity to immediately put into practice the knowledge acquired throughout the academic year. The E.MA Internship Programme aims to improve practical work experience, to establish a dialogue between the students and the hosting organisations, and to foster access to the job market. E.MA Masters have been awarded internships in the following institutions: Italian, Austrian, Finnish, German and Portuguese Ministries for Foreign Affairs; European Commission Delegations of Beijing, Geneva, Khartoum, Sarajevo, Vienna, Zagreb; UN Office of the High Commissioner for Human Rights; UN Office for Drug Control and Crime Prevention; International Criminal Tribunal for Rwanda; UNESCO; OSCE Office for Democratic Institutions and Human Rights; OSCE offices in Croatia; OSCE Office of the High Commissioner on National Minorities; Council of Europe; Human Rights Watch; International Rehabilitation Council for Torture Victims; International Commission of Jurists; International Committee of the Red Cross; Human Rights Chamber in Sarajevo.

## DEADLINE FOR APPLICATION FOR THE ACADEMIC YEAR 2004/2005: 31 MARCH 2004

For application materials and further information, please contact any of the participating universities or visit the web sites listed on the back of this folder. Candidates for admission should send two completed application forms (available on-line) to the **EIUC/E.MA Secretariat by 31 March 2004 (date of the receipt of the application materials in Venice)**. The applications collected will be sent, according to the candidate's nationality, to the corresponding National Co-ordinating University, which will then make a preliminary selection. The Executive Committee of the European Master's Degree will select non-EU candidates. The final list of admitted students will be decided by the Executive Committee. Only short listed candidates will be contacted in May 2004.

### **Admission requirements**

Applicants are required to hold a university degree of a high standard equivalent to at least 240 ECTS credits, normally in a field relevant to human rights, including disciplines in law, social sciences, and the humanities. Fluency in English and the ability to understand lectures and read academic texts in French are required, as the programme is bilingual. Practical experience in the area of human rights in inter-governmental, governmental, or non-governmental organisations is helpful. The criteria used during the selection process are: academic ability and background, experience, motivation, and language competence. 80 places are allocated to EU citizens (current and prospective), out of which 20 are reserved for citizens of the ten new EU Countries; 10 places are allocated to non-EU citizens. All non-EU applicants are required to obtain a study visa, which they should request from the Italian Embassy in their home country. The visa must cover the entire duration of the academic year (September 2004 – September 2005) and is a pre-condition for enrolment.

**Registration fee: 3000 Euro (comprising a deposit towards living expenses)**

**Enrolment fee: 100 Euro**

Students are responsible for their own accommodation during the first semester in Venice, but will receive a small subsidy partially covering the housing costs. They can receive assistance in finding accommodation or may choose to arrange this by themselves. For the second semester, all students will similarly receive a modest subsidy but are otherwise responsible for their own expenses. Only a very limited number of students might benefit from financial support in the form of a full or partial tuition waiver. If participation in the E.MA Programme is conditional upon receiving financial support, this must be clearly indicated in the application form.





**Le Centre Interuniversitaire Européen  
pour les Droits de l'Homme et la Démocratisation  
(EIUC)**

**lance un appel à candidatures  
pour l'année académique 2004/2005**

**du Diplôme de Master Européen  
en Droits de l'Homme et Démocratisation  
(E.MA)**

Le **Centre Interuniversitaire Européen pour les Droits de l'Homme et la Démocratisation (EIUC)** a été fondé à Venise le 15 septembre 2002 dans le but de fournir un cadre institutionnel et une gestion autonome du **Programme de Master Européen en Droits de l'Homme et Démocratisation (E.MA)**, et de mettre les universités

membres en mesure de développer d'autres programmes d'enseignement et de formation aux droits de l'homme. En janvier 2004, l'EIUC compte 23 des 29 universités participantes au E.MA, qui fut lancé en juillet 1997.

Le Diplôme de Master Européen en Droits de l'Homme et Démocratisation est un programme intensif d'une année académique visant à former des professionnels dans le domaine des droits de l'homme et de la démocratisation et à fournir à ses lauréats une expérience professionnelle pratique. C'est un programme pluridisciplinaire qui reflète les liens indivisibles entre les droits de l'homme, la démocratie, la paix et le développement.

Le programme offre une approche orientée vers l'action et la politique pour approfondir l'étude des relations internationales, du droit, de la philosophie, de l'anthropologie, des sciences politiques et de la sociologie et vise à fournir à ses lauréats une expérience professionnelle pratique. C'est dans un environnement multiculturel que les étudiants ont l'opportunité de rencontrer et de suivre des cours donnés par d'éminents professeurs et experts (y compris des représentants de l'Union européenne). Le premier semestre du programme se déroule à Venise et le second dans une des Universités participantes.

Le Diplôme de Master Européen en Droits de l'Homme et Démocratisation, qui est reconnu comme un **modèle de coopération interuniversitaire**, est organisé grâce aux efforts conjoints des **Universités participantes** suivantes: *Université de Vienne* et *Université de Graz* (Autriche), *Université Catholique de Louvain* et *Université Libre de Bruxelles* (Belgique), *Université du Danemark du Sud* en coopération avec le Centre Danois pour les Droits de l'Homme et *Université de Copenhague* (Danemark), *Université Åbo Akademi* et *Université de Helsinki* (Finlande), *Université Robert Schuman, Strasbourg* et *Université de Montpellier* (France), *Université de Ruhr-Bochum* et *Université de Hambourg* (Allemagne), *Université Aristote de Thessalonique* et *Université Panteion de Athènes* (Grèce), *Université Nationale d'Irlande, Dublin - University College Dublin* et *Université Nationale d'Irlande, Galway* (Irlande), *Université de Padoue* et *Université Ca' Foscari, Venise* (Italie), *Université du Luxembourg* (Luxembourg), *Université de Maastricht* et *Université de Utrecht* (Pays-Bas), *Université de Coimbra* et *Nouvelle Université de Lisbonne* (Portugal), *Université de Deusto, Bilbao* et *Université*



*European Master's Degree  
in Human Rights and Democratization*

de Séville (Espagne), Université de Lund et Université de Uppsala (Suède), Université de Essex et Université de Nottingham (Royaume-Uni). Le E.MA est essentiellement financé par l'Union européenne par le biais de l'EIUC. La Région du Veneto fournit également un financement considérable. La Municipalité de Venise met à la disposition du E.MA les locaux et en assure la gestion. Le E.MA bénéficie de la collaboration de l'UNESCO et du Haut Commissariat des Nations Unies aux Droits de l'Homme. Le Conseil de l'Europe, l'Organisation pour la Sécurité et la Coopération en Europe, ainsi que d'autres organisations internationales coopèrent étroitement avec l'E.MA. Toutes les organisations mentionnées ci-dessus, ainsi que Human Rights Watch, le Conseil International pour la Réhabilitation des Victimes de la Torture, la Commission Internationale des Juristes et le Comité International de la Croix-Rouge, sont membres du Comité Consultatif de l'E.MA et apportent ainsi leur compétence au E.MA de manière continue.

## CONTENU DU PROGRAMME **ema**

L'année académique se divise en deux semestres: le premier (de septembre à janvier) se déroule au Lido de Venise, le second (de février à juillet) dans l'une des universités participantes au E.MA, dans les différents Etats Membres de l'Union européenne. Ce programme pluridisciplinaire commence par des sessions préparatoires de niveau post-graduat en philosophie et droit. Ces introductions sont suivies de cours, séminaires, ateliers, leçons de révision avec les assistants, sessions de développement de compétences techniques et recherche individuelle. Les matières principales du E.MA sont le droit, la philosophie, l'histoire, les sciences politiques et l'anthropologie. Les cours sont donnés par d'éminents conférenciers et experts. Les étudiants reçoivent une solide formation pour travailler en tant qu'universitaires ou fonctionnaires dans des organisations intergouvernementales ou non-gouvernementales. A cet égard le programme souligne l'importance de développer des compétences pratiques et techniques. Les thèmes abordés par le Programme sont les suivants:

### **A . HISTOIRE, PHILOSOPHIE ET POLITIQUE DES DROITS DE L' HOMME ET DÉMOCRATIE**

1. Histoire des droits de l'homme
2. Perspectives philosophiques sur les droits de l'homme, universalisme vs relativisme, diversité culturelle, ethnicité et religions
3. Modèles de démocratie, démocratie internationale, et bon gouvernement
4. Relations internationales, droits de l'homme et démocratisation
5. Globalisation économique, développement et droits de l'homme
6. Droits de l'homme et paix: systèmes internationaux de sécurité, théories et techniques de résolution des conflits, droits de l'homme dans le contexte de la lutte contre le terrorisme

## **B. DROITS DE L'HOMME ET DROIT HUMANITAIRE**

1. Droits de l'homme dans le droit international
2. Droits civils et politiques
3. Droits économiques, sociaux et culturels
4. Le droit au développement
5. Droits de l'homme et groupes vulnérables (femmes, enfants, migrants, travailleurs, réfugiés, etc.)
6. Droits des peuples indigènes et minorités
7. Droit humanitaire et droit des réfugiés
8. Droit pénal international et droits de l'homme

## **C. SYSTÈMES UNIVERSELS ET RÉGIONAUX POUR LA PROTECTION DES DROITS DE L'HOMME**

1. Nations Unies: la Charte et mécanismes créés par les traités, le Haut Commissariat aux Droits de l'Homme, agences spécialisées (BIT, UNESCO, etc.)
2. Conseil de l'Europe: Convention de sauvegarde des droits de l'homme et des libertés fondamentales; Charte sociale européenne; Convention européenne pour la prévention de la torture et des peines ou traitements inhumains ou dégradants; Convention-cadre pour la protection des minorités
3. Organisation pour la Sécurité et la Coopération en Europe: modèle complet de sécurité; dimension de droits de l'homme; Bureau pour les institutions démocratiques et les droits de l'homme; Haut Commissaire pour les minorités nationales
4. Union européenne: droits de l'homme et démocratie comme principes fondamentaux de l'Union européenne tant dans ses politiques internes qu'externes; Charte des droits fondamentaux de l'Union européenne
5. Aperçu des droits de l'homme et des organisations internationales en dehors de l'Europe telles que l'Organisation des Etats Américains, l'Organisation de l'Unité / Union Africaine, et la Ligue des Etats Arabes

## **D. DROITS DE L'HOMME ET DÉMOCRATIE SUR LE TERRAIN**

1. Monitoring des droits de l'homme, enquête et rédaction de rapports
2. Droits de l'homme, maintien de la paix, établissement de la paix
3. Opérations en matière de droits de l'homme sur le terrain
4. Observation et assistance électorale
5. Développement d'institutions locales et nationales pour les droits de l'homme
6. Organisations non-gouvernementales dans le domaine des droits de l'homme
7. Plaidoyer, éducation et rôle des médias pour faire progresser les droits de l'homme et la démocratisation

## Mission E.MA sur le terrain

Le Diplôme E.MA associe une formation académique à une pratique dans le domaine des droits de l'homme et de la démocratisation. Une partie du premier semestre est consacrée à la formation: les étudiants participent à une mission visant à augmenter leur prise de conscience du travail pratique sur le terrain. L'objectif principal est de leur fournir un aperçu plus approfondi des véritables tâches, difficultés et attentes auxquelles le personnel sur le terrain doit faire face, et de mieux comprendre la situation réelle d'un pays dans l'après-guerre.

La mission sur le terrain pour l'année académique 2004/2005 est prévue au Kosovo. Elle offrira aux étudiants un aperçu de l'administration transitoire internationale menée par l'ONU et l'OTAN au Kosovo, et impliquant divers organismes internationaux, tels l'OSCE et l'Union européenne.

La semaine de formation inclut des visites d'organisations et institutions internationales, d'une part, et d'organisations non gouvernementales locales et régionales, d'autre part. Les institutions visitées s'occupent généralement d'affaires relatives aux droits de l'homme les plus indispensables, tels que des réclamations de propriété, des questions relatives à la torture, des conseils juridiques, les élections démocratiques, la liberté des médias, les droits des femmes et des enfants, et les organes internationaux.

## Modalités d'évaluation et obtention du Diplôme

L'évaluation du premier semestre est faite à partir de dissertations écrites et d'une session d'examen à la fin du semestre. Seuls les étudiants ayant réussi ces examens sont admis au second semestre. Lors du second semestre, les étudiants suivent des cours spécialisés pour lesquels ils seront évalués selon les modalités appliquées dans l'université hôte.

Après avoir réussi les examens et rédigé une thèse, les étudiants obtiennent le Diplôme de Master Européen en Droits de l'Homme et Démocratisation, conjointement décerné par les universités du réseau EIUC/E.MA qui auront ratifié l'Accord sur le Diplôme Conjoint. En janvier 2004, les quatre universités qui décernent le Diplôme Conjoint Européen sont: l'Université de Padoue; l'Université Ca' Foscari de Venise; l'Université de Deusto, Bilbao; et l'Université de Ruhr-Bochum.

## Thèses primées par l'E.MA

Chaque année le Conseil des Directeurs sélectionne cinq thèses remarquables pour le recueil annuel "Thèses de l'année académique x/y primées par l'E.MA" publié par la maison d'édition Marsilio Editori de Venise (Italie) dans sa prestigieuse collection "Ricerca". Les thèses sont sélectionnées à partir de leur qualité académique, originalité, et contribution à la promotion et à la mise en place des valeurs des droits de l'homme et de la démocratie.

## Le Programme de Stages du E.MA

Lors de l'année académique 1998/1999, l'E.MA a lancé, grâce au support de l'Union européenne, le Programme de Stages E.MA. Ce Programme offre un stage de 6 mois dans le domaine des droits de l'homme aux 15 étudiants ayant obtenu les meilleurs résultats pendant l'année académique. Le stage effectué au sein d'organisations intergouvernementales, gouvernementales et non gouvernementales donne une opportunité aux lauréats sélectionnés d'appliquer immédiatement les connaissances acquises tout au long de l'année académique. Le stage fournit une expérience pratique et professionnelle offrant ainsi un accès au marché de l'emploi. Les lauréats des précédentes éditions du Programme de Stages de l'E.MA ont effectué cet apprentissage dans les institutions suivantes: les Ministères des Affaires Étrangères italiens, autrichiens, finlandais et allemand; les Délégations de la Commission européenne à Beijing, Genève, Khartoum, Sarajevo, Vienne, Zagreb; Bureau des Nations Unies du Haut Commissariat aux Droits de l'Homme; Bureau des Nations Unies pour le Contrôle des Drogues et la Prévention des Crimes; Tribunal Pénal International pour le Rwanda; UNESCO; Bureau de l'OSCE pour les Institutions Démocratiques et les Droits de l'Homme; Bureaux de l'OSCE en Croatie; Bureau de l'OSCE du Haut Commissaire pour les Minorités Nationales; Conseil de l'Europe; Human Rights Watch; Conseil International pour la Réhabilitation des Victimes de la Torture; Commission Internationale des Juristes; Comité International de la Croix-Rouge; et Chambre pour les Droits de l'Homme à Sarajevo.

## DATE LIMITE POUR LA RÉCEPTION DES CANDIDATURES POUR L'ANNÉE ACADÉMIQUE 2004/2005: 31 MARS 2004

Pour obtenir le dossier de candidature et d'autres informations relatives à l'E.MA veuillez s'il-vous-plaît contacter l'une des Universités participantes ou consulter les sites web aux adresses indiquées au dos de cette brochure. Les candidats sont priés d'envoyer **deux actes de candidature (disponible en ligne) au EIUC/E.MA Secrétariat, avant le 31 mars 2004 (date de réception des documents à Venise)**. Les actes de candidatures reçus seront ensuite envoyés, en fonction de la nationalité du candidat, à l'Université de Coordination Nationale qui effectuera les sélections préliminaires. Le Comité Exécutif du Master Européen en Droits de l'Homme et Démocratisation sélectionnera les candidats ressortissants de pays ne faisant pas partie de l'Union européenne. La liste définitive des candidats admis sera établie par le Comité Exécutif. Seuls les candidats présélectionnés seront contactés au mois de mai 2004.

### **Critères d'admission**

Les candidats doivent posséder un diplôme universitaire d'un niveau élevé équivalent à au moins 240 crédits ECTS, de préférence dans un domaine en rapport avec les droits de l'homme, y compris les disciplines de droit, sciences sociales et sciences humaines. Puisque le programme est bilingue, les candidats doivent parler couramment l'anglais et être en mesure de comprendre des cours et des textes universitaires en français. Une expérience pratique dans le domaine des droits de l'homme au sein d'organisations intergouvernementales, gouvernementales ou non gouvernementales est utile. Les critères appliqués lors de la sélection sont: compétence académique et formation, expérience, motivation et compétences linguistiques. 80 places sont attribuées à des citoyens de l'Union européenne (actuelle et élargie), dont 20 sont réservées à des citoyens ressortissants des nouveaux Etats Membres; 10 places sont réservées à des citoyens non européens. Tous les candidats non européens doivent obtenir un visa d'études fourni par l'Ambassade italienne dans leur pays d'origine. Le visa doit être valable pour toute l'année académique (de septembre 2004 à septembre 2005) et est une condition préalable pour l'inscription.

**Frais d'inscription: 3000 Euro (y compris dépôt pour les frais de séjour)**

**Frais d'enregistrement: 100 Euro**

Les étudiants devront se charger de trouver un logement pour le premier semestre à Venise. Ils recevront néanmoins un petit subside couvrant partiellement les frais de loyer. S'ils le souhaitent, ils pourront être aidés dans la recherche d'un logement. Pour le second semestre, tous les étudiants recevront également un petit subside mais ils resteront toutefois responsables de leurs dépenses. Seul un nombre très limité d'étudiants pourra bénéficier d'une aide financière couvrant partiellement ou totalement les frais d'inscription. Si la participation au Programme E.MA dépend de l'octroi d'une aide financière, cela doit être clairement indiqué dans l'acte de candidature.

UNIVERSITY OF VIENNA  
(National Co-ordinating University)  
Ludwig Boltzmann Institute of Human Rights  
Prof. Manfred Nowak  
Hessgasse 1  
A-1010 Wien  
Tel +43 1 427727420  
Fax +43 1 427727429  
✉ [manfred.nowak@univie.ac.at](mailto:manfred.nowak@univie.ac.at)  
✉ [sabine.mandl@univie.ac.at](mailto:sabine.mandl@univie.ac.at)

UNIVERSITY OF GRAZ  
European Training and Research  
Centre on Human Rights and  
Democracy  
Prof. Wolfgang Benedek  
Schuberstrasse 29  
A – 8010 Graz  
Tel +43 316 32288823  
Fax +43 316 3228884  
✉ [wolfgang.benedek@kfunigraz.ac.at](mailto:wolfgang.benedek@kfunigraz.ac.at)

CATHOLIC UNIVERSITY LEUVEN  
(National Co-ordinating University)  
Institute for Human Rights  
Prof. Paul Lemmens  
Tiensestraat 41  
B-3000 Leuven  
Tel +32 16 325117  
Fax +32 16 325466  
✉ [paul.lemmens@law.kuleuven.ac.be](mailto:paul.lemmens@law.kuleuven.ac.be)

UNIVERSITÉ LIBRE DE BRUXELLES  
Centre de Philosophie de Droit de l'ULB  
Prof. Guy Haarscher  
Avenue P. Héger, 6 (CP 132)  
B - 1050 Brussels  
Tel +32 2 6503884  
Fax +32 2 6504007  
✉ [GHAARSCHER@admin.ulb.ac.be](mailto:GHAARSCHER@admin.ulb.ac.be)  
✉ [bfyrdman@ulb.ac.be](mailto:bfyrdman@ulb.ac.be)

ÅBO AKADEMI UNIVERSITY  
(National Co-ordinating University)  
Department of Law  
Prof. Markku Suksi  
Gezeliusgatan 2  
FIN-20500 Åbo  
Tel +358 2 2153231  
Fax +358 2 2154699  
✉ [msuksi@abo.fi](mailto:msuksi@abo.fi)

UNIVERSITY OF HELSINKI  
Erik Castrén Institute of International  
Law and Human Rights  
Prof. Jan Klabbers  
P.O. Box 4 Yliopistonkatu 3  
FIN-00014 Helsinki  
Tel +358 9 19123141  
Fax +358 9 19123076  
✉ [jan.klabbers@helsinki.fi](mailto:jan.klabbers@helsinki.fi)

UNIVERSITY OF SOUTHERN DENMARK  
(National Co-ordinating University)  
The Danish Centre for Human Rights  
Dr. Eva Maria Lassen  
Wilders Plads, 8H  
DK-1403 Copenhagen K  
Tel +45 32 698888  
Fax +45 32 698800  
✉ [eva@humanrights.dk](mailto:eva@humanrights.dk)

UNIVERSITY OF COPENHAGEN  
University of Copenhagen  
Institute of Anthropology  
Prof. Kirsten Hastrup  
Frederiksholms Kanal 4  
TEL. +45 35 32 34 60  
FAX : +45 35 32 34 65  
✉ [kirsten.hastrup@anthro.ku.dk](mailto:kirsten.hastrup@anthro.ku.dk)

UNIVERSITÉ ROBERT SCHUMAN, STRASBOURG  
(National Co-ordinating University)  
Institut des Hautes Etudes  
Européennes  
Prof. Florence Benoît-Rohmer  
10 rue Schiller  
F-67081 Strasbourg Cedex  
Tel +33 388 150545 -414223  
Fax +33 388 368611  
✉ [florence.benoit-rohmer@urs.u-strasbg.fr](mailto:florence.benoit-rohmer@urs.u-strasbg.fr)  
✉ [anne.weber@urs.u-strasbg.fr](mailto:anne.weber@urs.u-strasbg.fr)



---

UNIVERSITÉ DE MONTPELLIER  
Institut de Droit Européen des Droits  
de l'Homme (IDEDH)  
Prof. Frédéric Sudre  
99 rue de l'Université  
F – 34060 Montpellier  
Tel +33 467615458  
Fax +33 467615458  
✉ sudre@sc.univ-montp1.fr  
✉ etienne.douat@univ-montp1.fr

---

ARISTOTLE UNIVERSITY OF THESSALONIKI  
(National Co-ordinating University)  
UNESCO Chair on Education for  
Human Rights and Peace  
Prof. Dimitra Papadopoulou  
P.O. Box 48  
GR-54006 Thessaloniki  
Tel +302 310 995311  
Tel & Fax +302 310 997361  
✉ dipeace@psy.auth.gr  
✉ ana@law.auth.gr

---

CA' FOSCARI UNIVERSITY OF VENICE  
Department of Law  
Prof. Adalberto Perulli  
Ca' Bottacin - Dorsoduro 3911  
I – 30123 Venice  
Tel +39 041 2347611  
Fax +39 041 5242482  
✉ adaper@unive.it  
✉ marrella@unive.it

---

RUHR - UNIVERSITY BOCHUM  
(National Co-ordinating University)  
Institute for International Law of  
Peace and Armed Conflict  
Prof. Horst Fischer  
Universitätsstrasse 150  
P.O. Box 102148  
D-44780 Bochum I  
Tel +49 234 3227366  
Fax +49 234 3214208  
✉ horst.fischer@ruhr-uni-bochum.de  
✉ hans-joachim.heintze@ruhr-uni-bochum.de

---

PANTEION UNIVERSITY, ATHENS  
Institute of International and  
European Studies  
Prof. Stelios Perrakis  
Leoforos Syngrou 136 - GR - Athens  
Tel +302 10 9201852  
Fax +302 10 7782218  
✉ sperrak@panteion.gr  
✉ danmarouda@hotmail.com

---

NATIONAL UNIVERSITY OF IRELAND, GALWAY  
(National Co-ordinating University)  
Irish Centre for Human Rights-Faculty of Law  
Prof. William Schabas  
Newcastle Road - IRL - Galway  
Tel +353 91 512 103 or 512 193  
Fax +353 91 750 506 or 750 575  
✉ william.schabas@nuigalway.ie  
✉ joshua.castellino@nuigalway.ie

---

UNIVERSITY OF HAMBURG  
Institute for Security Policy and  
Peace Research  
Prof. Hans Giessmann  
Falkenstein 1  
D-22587 Hamburg  
Tel +49 40 866077-42/-0  
Fax +49 40 8663615  
✉ giessmann@uni-hamburg.de

---

UNIVERSITY OF PADUA  
(National Co-ordinating University)  
Interdepartmental Centre on Human  
Rights and the Rights of Peoples  
UNESCO Chair on Human Rights,  
Peace and Democracy  
Prof. Antonio Papisca  
Via Anghinoni 3  
I-35121 Padua  
Tel +39 049 8273685  
Fax +39 049 8273684  
✉ a.papisca@cdu.cepadu.unipd.it

---

NATIONAL UNIVERSITY OF IRELAND, DUBLIN  
- UNIVERSITY COLLEGE DUBLIN  
Department of Politics  
Prof. Attracta Ingram  
IRL-Belfield, Dublin 4  
Tel +353 1 7168397 - 93  
Fax +353 1 7161171  
✉ attracta.ingram@ucd.ie

---

UNIVERSITÉ DU LUXEMBOURG  
(National Co-ordinating University)  
Prof. Jean-Paul Lehnens  
162a, av. de la Faïencerie  
L-1511 Luxembourg  
Tel +352 46 6644210  
Fax +352 46 6644215  
✉ lehnens@cu.lu

---

MAASTRICHT UNIVERSITY  
(National Co-ordinating University)  
Centre of Human Rights  
Prof. Koen De Feyter  
Bouillonstraat 3, PO box 616  
NL-6200 MD Maastricht  
Tel +31 43 3883233  
Fax +31 43 3257818  
✉ k.defeyter@ir.unimaas.nl  
marije.mellegers@ASSISTENTFDR.unimaas.nl

---

UTRECHT UNIVERSITY  
Netherlands Institute of Human Rights  
Prof. Cees Flinterman  
Janskerkhof 3  
NL – 3512 BK Utrecht  
Tel +31 30 2538033  
Fax +31 30 2537168  
✉ c.flinterman@law.uu.nl

---

UNIVERSITY OF COIMBRA  
(National Co-ordinating University)  
Faculty of Law  
Ius Gentium Conimbrigae  
Human Rights Centre  
Prof. Vital Moreira  
Pàtio da Universidade  
P-3004-545 Coimbra  
Tel +351 239 824478  
Fax +351 239 823353  
✉ vitalm@ci.uc.pt  
✉ anisa@fd.uc.pt

---

NEW UNIVERSITY OF LISBON  
Faculty of Law  
Prof. Maria Teresa Pizarro Beleza  
Campus de Campolide  
P-1099-032 Lisboa  
Tel +351 21 384 7420  
Fax +351 21 384 7471  
✉ tpb@fd.unl.pt  
✉ mta@fd.unl.pt or ifalcao@fd.unl.pt

---

UNIVERSITY OF DEUSTO, BILBAO  
(National Co-ordinating University)  
Institute of Human Rights  
“Pedro Arrupe”  
Prof. Felipe Gómez  
Apartado 1  
SP-48080 Bilbao  
Tel +34 94 4139102  
Fax +34 94 4139282  
✉ ivalenti@idh.deusto.es  
✉ fegomez@idh.deusto.es

---

UNIVERSITY OF SEVILLE  
Law Faculty  
Department of Administrative and  
International Law  
Prof. Carmen Márquez Carrasco  
Avenida del Cid S/N  
SP-41004 Seville  
Telephone: +34 95 4551255/56  
Fax: +34 95 4551220  
✉ cmarque@us.es

---

UNIVERSITY OF LUND  
(National Co-ordinating University)  
Raoul Wallenberg Institute of Human  
Rights and Humanitarian Law  
Prof. Gudmundur Alfredsson  
P.O. Box 1155 / S-22105 Lund  
Tel +46 46 2221202  
Fax +46 46 2221222  
✉ gudmundur.alfredsson@jur.lu.se  
✉ Birgitta.Edebalk@jur.lu.se

---

UPPSALA UNIVERSITY  
Department of Peace and Conflict  
Studies  
Prof. Iain Cameron  
Juridiska institutionem, Box 512  
S - 751 20 Uppsala  
Tel +46 18 4712023  
Fax +46 18 4714666  
✉ cameron@jur.uu.se

---

UNIVERSITY OF NOTTINGHAM  
(National Co-ordinating University)

School of Law


Prof. Dr Paul Torremans


University Park NG7 2RD

UK - Nottingham

Tel +44 115 9515718

Fax +44 115 9515696

 [paul.torremans@nottingham.ac.uk](mailto:paul.torremans@nottingham.ac.uk)

 [sandra.mienczakowski@nottingham.ac.uk](mailto:sandra.mienczakowski@nottingham.ac.uk)

---

UNIVERSITY OF ESSEX  
Human Rights Centre


Dr. Tom Sorell

Wivenhoe Park

UK - Colchester C04 3SQ

Tel +44 1206 872558

Fax +44 1206 873627

 [tsorell@essex.ac.uk](mailto:tsorell@essex.ac.uk)



**EUROPEAN MASTER'S DEGREE  
IN HUMAN RIGHTS AND DEMOCRATISATION**

**EIUC/E.MA Secretariat**

Monastery of San Nicolò  
Riviera San Nicolò, 26  
I-30126 Venice - The Lido  
Tel +39 041 2720911  
Fax +39 041 2720914

 [secretariat@ema-humanrights.org](mailto:secretariat@ema-humanrights.org)

**Web sites**

<http://www.ema-humanrights.org>  
<http://www.eiuc.org>